
JAK SE PROMĚNILO ZPRAVODAJSTVÍ  
ČST V OBDOBÍ TZV. NORMALIZACE? 
PRACOVNÍ LIST

Komunisté v TN považují za stranickou i občanskou povinnost sebekriticky odsoudit 
všechno, co v minulosti bylo v jejich přístupech neprincipiální a nesolidní a naší straně 
škodlivé. Plně se ztotožňují s politickou linií nového vedení strany a jsou rozhodnuti plně 
se angažovat v praktickém životě naší strany i naší socialistické společnosti.

NEŽ ZAČNEME

ZDROJ 1: VOLHA

Zdroj: Slovo komunistů z redakce Televizních novin. Rudé právo. 22. listopadu 1969, roč. 50, č. 275, s. 2.

Co podle vás toto vyjádření znamená?

Připomínám, že únorové oslavy jsou 

nejdůležitějším svátkem pracujícího 

lidu. Nesmíme to podcenit.

Zdroj: Volha, díl 2 [seriál]. Režie Jan Pachl. Česko 2023

Co chce redaktor Zajíček a jak se k tomuto požadavku staví režisérka Válová a produkční Horáček?



Obnovení pořádku také nepotřebovalo žádnou teorii pro likvidaci posledních zbytků svobody 
tisku. Stačilo jen uvést do praxe všeobecně známý model totální kontroly psaného a mluveného 
slova, jak existoval v padesátých letech […]. Znamenalo to postavit informační prostředky do 
naprosté služebnosti strany a státu a toto postavení také organizačně zajistit. […]

Na filmových šotech se rozjely traktory a kombajny, začala se točit kola továren a vylévat 
se železo z hutí, vybraní předáci začali odříkávat fráze o závazcích, v novinách se obje-
vily reportážní fotografie z pracovišť, které o ničem nereportují a mají funkci pouhého 
abstraktního ornamentu, ředitelé začali před kamerou vypovídat o plnění plánu, státníci se 
opět líbají a objímají, předsednictvo vstává a tleská řečníkovi a pak vstává poslušně plénum 
a připojuje se. Kapitalismus nám ukazuje tvář bídy, nezaměstnanosti, zločinnosti svých měst 
a proradnost svých politiků, komentátoři vystačí s minimálním počtem slov. Straně nevadí, že 
bezdechá záplava propagandy odpuzuje, nudí a vlastně ničí záměr; je vítanější než střízlivost, 
věcnost a dobře míněná kritika. Nic nesmí připomínat destruktivní minulost. Lež je možné 
omluvit, když slouží věci.

ZDROJ 2: OBNOVENÍ POŘÁDKU (1979) skupina 1

Zdroj: Šimečka, Milan. Obnovení pořádku. Příspěvek k typologii reálného socialismu. INDEX, Kolín nad Rýnem 1979, s. 56 a 57

Jak autor charakterizuje Československou televizi v dobách normalizace?



ZDROJ 3: DOPIS DIVÁKA ŘEDITELI ČST (1976) skupina 2

Jak hodnotí  pisatel dopisu kvalitu zpravodajství?
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Televizní publicistika:  V této redakci byl jmenován nový šéfredaktor s. Karel Matouš, který pra-
coval předtím jako zástupce šéfredaktora Hospodářských novin. Jeho prvním úkolem je zbilan-
covat, s kým lze v nové politické situaci z kolektivu publicistické redakce počítat a kolika novými 
lidmi bude nutné redakci doplnit. Problém bude samozřejmě, kde tyto lidi se zkušeností v tele-
vizní nebo filmové práci najít.

Někteří tvůrci z této redakce hledají už novou orientaci, režisér Karel Pech např. natáčel se štá-
bem v Moskvě reportáž o komunální problematice, o dobrém řešení dopravního systému. Jiní 
se spíše orientují na neutrální dokumentaristiku. V redakci se podařilo vytvořit kruh externích 
spolupracovníků – odborníků pro oblast ekonomiky, ve kterém jsou zejména pracovníci z ÚV 
KSČ a z některých ministerstev.

Nyní se vytváří okruh spolupracovníků pro publicistické diskusní pořady dvou typů – „Kulatý 
stůl“ odborníků, kde na pořadech chceme spolupracovat s redakcí Tvorby a diskusní pořady 
s obecenstvem „Televizní tribuna“, které budou připravovány ve spolupráci s Tribunou. V těchto 
diskusních pořadech se chceme otevřeně vyrovnávat s nejrůznějšími iluzemi a fikcemi a přispět 
tak k překonání hluboké desorientace veřejnosti.

ZDROJ 4: POHLED „NORMALIZAČNÍHO“ ŘEDITELE ČST skupina 3

Zdroj: Diskusní příspěvek Jana Zelenky na Ideologické komisi ÚV KSČ, NA ČR, f. ÚV KSČ. Ideologická komise, sv. 1, a. j. 2.

Jak hodnotí autor analýzy situaci v redakci publicistiky na počátku tzv. normalizace?

Vysvětlivky:
Tvorba, Tribuna – časopisy založené v roce 1969 s cílem propagovat politiku a myšlení vládnoucích „normalizátorů“
komunální problematika – otázky související s fungováním obcí nebo jiných správní jednotek (např. doprava, bydlení atp.)



Přestože jsem do konce roku museli zlikvidovat desítky prominentních vyloženě pravicových 
publicistů, přesto jsme se koncentrovali především na to, aby televizní noviny předávaly infor-
mace, které odpovídají naší politice. Říkám znovu, dělá se to až do dneška ještě neprofesionálně, 
nemáme tam pro to připraveny kádry, já myslím, že z toho bychom si zas tak velikou hlavu dělat 
neměli, my hledáme cesty, jak ty lidi dál profesionálně připravovat, jak přitáhnout mladé lidi, kteří 
by k tomu měli určitý talent, ale toto chce trpělivost. V zásadě ale televizní noviny dávají politiku, 
která odpovídá koncepci stranického a vládního vedení.

Druhá otázka pak je situace v redakce publicistiky. Tam byla situace velmi složitá, poněvadž tam 
právě působili ti jako Bednářová, Branislav, Svejkovský, Nuc, Kantůrek a další a došlo to tak 
daleko, že i když jsme odřízli ty prominenty, ostatní zůstávali pořád v jakési iluzi, že lepší bude 
vyčkávat a došlo, bohužel, až k té situaci, že v dubnu 1970, tzn. po vyčkání 5 měsíců, jestli tito 
lidé se postaví na nohy nebo ne, že jsme celou hlavní redakci publicistiky byli nuceni rozpustit. 
V takové jsme dnes situaci.

ZDROJ 5: Z VYSTOUPENÍ ŘEDITELE ČST NA ÚV KSČ (1970) skupina 4

Zdroj: Zpráva ústředního ředitele Jana Zelenky o činnosti Československé televize za poslední období pro schůzi vlády, 15. 9. 
1969, APF ČT, f. VE2, a. j. 883.

Jak hodnotí autor výkon zaměstnanců ČST?

Vysvětlivky:
kádry – politicky spolehliví pracovníci, se kterými KSČ počítá do vedoucích pozic

Jak rozumíte vyjádření „jestli se tito lidé postaví na nohy nebo ne“? Co tím podle vás autor myslel?

ODPOVĚZTE NA OTÁZKU:

Jak se proměnilo zpravodajství ČST v období tzv. normalizace?


